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بازار مسكن نياز به تعريف شاخص هاي 
جديد قيمت دارد

برخ�اف تصور عام�ه مردم بازار مس�كن اگ�ر چه ب�ازار بزرگ و 
س�نگيني به ش�مار مي رود، اما ب�ه س�ادگي قيمت در اي�ن بازار 
قابل دس�تكاري مي باش�د زيرا با س�اماندهي تعدادي معامله در 
برخ�ي از نق�اط تهران مي ت�وان س�يگنال تغيير قيمت مس�كن 
را به كل بازار مس�كن كش�ور ارس�ال كرد، از اين رو كارشناسان 
معتقدند كه بايد ش�اخص هاي مختلفي براي كش�ف و استخراج 
تغيي�رات قيم�ت در ب�ازار مس�كن تعري�ف ش�ود ت�ا در اي�ن 
رهگ�ذر مس�تأجران و متقاضي�ان مصرفي ب�ازار مس�كن دچار 
خسران هاي ناش�ي از دس�تكاري قيمت در بازار مس�كن نشود. 
به گزارش »جوان«، متأسفانه از س��ال 92 تا كنون كه بازار مسكن به 
لحاظ حجم معاملات در ركود جدي فرو رفته اس��ت، بازار مس��كن از 
ضعف شديد سياستگذاري رنج مي برد و بي عملي و بي برنامگي در اين 
حوزه كار را به جايي رسانده است كه امروز به رغم كاهش شديد حجم 
معاملات اما شاهد جهش بيش از صد درصدي قيمت ها هستيم و حال 
آنكه نحوه استخراج قيمت مس��كن و تعميم آن به كل بازار مسكن و 
پوشش اين تغييرات در بانك مركزي و مركز آمار با انتقادات كارشناسي 

جدي و بنياديني رو به رو است. 
قيمت مسكن در كل كش��ور بر پايه تعداد اندكي معامله مسكن آنهم 
در تهران و با پراكندگي بس��يار بالا در س��ال 97 دچار نوس��ان قابل 
ملاحظه اي شده است، اگر چه تغييرات قيمت طي سال 97 با صددرصد 
رشد گزارش شده است، اما كارشناس��ان تعميم دادن تغييرات قيمت 
مسكن در بخش كوچكي از بازار را به كل بازار مسكن اشتباه بنيادين و 
استراتژيك متوليان بخش ساختمان در اقتصاد ايران معرفي مي كنند 
به ويژه آنكه با افزايش هرچه بيش��تر قيمت، بازار مسكن نيز در ركود 

بيشتري فرو مي رود. 
   تعريف شاخص هاي جديد قيمت در بازار مسكن

كارشناسان اقتصادي معتقدند كه بايد براي بازار مسكن شاخص هاي 
مختلفي تعريف شود تا به واسطه انجام تعداد اندكي معامله در پايتخت 
نتوان كل بازار مسكن ايران را دچار تغيير قيمت كرد؛ چراكه هم اكنون 
بازار مسكن برخلاف انكه بازاري بزرگ و سنگين شناخته مي شود به 
سادگي با انجام و س��ازماندهي تعداد اندكي معامله دچار سفته بازي و 
دستكاري قيمت مي شود. موضوع زماني جالب مي شود كه هم اكنون 
در بازار مس��كن ايران بيش از 2ميليون و 500 هزار واحد مسكوني به 
ارزش بيش از 100ميليارد دلار وجود دارد و گفته مي شود مالك اغلب 
خانه هاي خالي در كشور بانك ها و هلدينگ هاي ساختماني هستند، از 
اين رو از هر امكاني استفاده مي كنند تا قيمت در بازار مسكن بالا رود تا 
از اين طريق هم سود مورد انتظار سرمايه گذاري خود را محقق كنند و 
هم اينكه صورت هاي مالي خود را به واسطه جهش قيمت دارايي به نام 

مسكن از زيان خارج و بالانس كنند. 
فراتر از موضوع خانه هاي خالي، كارشناسان مدعي هستند كه دولت 
بايد خود راس��ا متولي طرح كاداست شود تا مس��احت، مالكيت، نوع 
كاربري و قيمت تقريبي زمين هاي موجود در كشور ايران مشخص شود 
به ويژه آنكه در برخي از پرونده هاي قضايي جاري عيان شد كه عده اي 
در گذشته به خريد كلان زمين در سراسر ايران پرداخته اند كه اين عمل 
آنها مصداق اخلال در بازار زمين و ساختمان و فساد في الارض شناخته 
ش��ده بود، حال اين نگراني وجود دارد كه مالكان حقوقي س��فته بازي 
كلاني را در بازار زمين و س��اختمان رقم زده باش��ند، زيرا در سال 97 
شاخص بهاي نهاده هاي ساختماني تنها 50درصد رشد داشته است، اما 
بهاي مس��كن در حدود 100 درصد از اين رو بايد ديد ماجراي رش��د 
قيمت مسكن از كجا آب مي خورد. البته مدافعان سرسخت طرح ماليات 
بر عايدي سرمايه در بخش زمين و س��اختمان مدعي هستند كه اگر 
اين طرح به تصويب مجلس برسد و به قانون تبديل شود بطور طبيعي 
اطلاعات بخش زمين و ساختمان در ايران افشا عمومي مي شود و از اين 
رهگذر مي توان متوجه شد كه زمين و ساختمان در اقتصاد ايران گرفتار 

سفته بازي و احتكار و دپو شده است يا خير؟
در اين ميان مسئله مشكوك در بازار مسكن آن است كه به رغم جهش 
قيمت مسكن، حجم معاملات در بازار به شدت سقوط كرده است زيرا 
متقاضيان به رغم افزايش چندين باره تسهيلات خريد مسكن، توانايي 
خريد مسكن را ندارند و سرمايه گذاران نيز به دليل نقدشوندگي پايين 
مسكن از اين بازار به نوعي فراري هس��تند، تحت چنين شرايطي دود 
افزايش قيمت به چش��م جواناني كه قص��د ازدواج دارند و متقاضيان 

مصرفي و مستأجران مي رود. 
   چرا در ايران بازار به زيان مصرف كننده عمل مي كند ؟

در ش��رايطي كه عرضه و تقاض��ا در بازارهاي مختلف اي��ران توانايي 
برقراري تعادل در حوزه قيمت را ندارد و پيوس��ته اين فرايند به سود 
صاحبان سرمايه و زيان مصرف كنندگان است، محمد اسلامي، وزير راه 
و شهرسازي در حاشيه مراسم عمليات اجرايي برنامه اقدام ملي توليد و 
عرضه مسكن در شهر جديد انديشه در پاسخ به سؤال خبرنگار فارس 
كه آيا گزارش كميته 9 نفره در مورد تعيين سقف اجاره بهاي مسكن 
به شما ارائه شده، گفت: اين گزارش هنوز به دست بنده نرسيده، اما ما 
نمي توانيم براي اجاره بهاي مسكن اشخاص سقف تعيين كنيم، سقف 
اجاره بها و قيمت مسكن در بازار از ضوابط و شرايطي تبعيت مي كند كه 
در بازار است. وي خاطرنشان كرد: ما با اجراي قانون ساماندهي عرضه 
و توليد مسكن كه به صراحت در ماده 2 اين قانون تكاليفي در رهن و 
اجاره به خوبي به آن اشاره شده است، نشان مي دهد كه نبايد در مورد 

تعيين سقف اجاره بها ورود كنيم. 
اسلامي تصريح كرد: بايد به سمت س��اماندهي نظام اجاره داري كه به 

صورت حرفه اي اجاره داري دنبال شود، آن را دنبال كنيم. 
وي با بيان اينكه با كلنگ زني و عمليات اجراي��ي 2 هزار و 999 واحد 
مسكوني در شهر انديشه دنبال شرايطي هستيم كه شهرهاي جديد، 
سرانه هاي مورد نياز زندگي مردم را تأمين كنند، گفت: همزمان امروز 
چهار شركت بزرگ، چهار پروژه اي كه از چهار نوع فعاليت است و مسكن 
يكي از آن چهار نوع فعاليت اس��ت، آغاز شده اس��ت و اميدوار هستيم 
ساخت 400 هزار واحد مسكوني كه در برنامه طرح اقدام ملي قرار دارد 
و قرار است در ش��هرهاي جديد بافت هاي فرسوده و شهرهاي زير 25 
هزار نفر عملياتي شود، تا سال 99 به اتمام برسد. وزير راه و شهرسازي 
خاطرنش��ان كرد: اميدواريم مردم بتوانند با اس��تفاده از تسهيلات از 
طريق سهمي كه از سبد تسهيلاتي بانك هاي كشور براي ساخت و ساز 
واحدهاي مسكوني تخفيف مي دهند، اين برنامه به خوبي پيش برود. 

اسلامي با اشاره به اينكه در سال هاي گذش��ته سهم بخش مسكن از 
تس��هيلات بانكي 8/5 درصد بوده،  گفت: با موافق��ت رئيس كل بانك 

مركزي تلاش خواهد شد اين عدد به 20 درصد برسد. 
وي گفت: 80 درصد منابع مورد نياز ساخت و ساز واحدهاي مسكوني 
بر اساس مصوبه شوراي پول و اعتبار بانك ها در اختيار سازنده ها قرار 
خواهند داد. وزير راه و شهرسازي با بيان اينكه اين تسهيلات قابل انتقال 
به خريدار خواهد بود،  گفت: اين برنامه كمك خوبي به عرضه و تقاضاي 

مسكن خواهد كرد.

۱۳ هزار ميليارد تومان مطالبات وصول نش�ده 
شركت س�رمايه گذاري تأمين اجتماعي، شستا 
مشخص شده است و اگر بدهكاران اقدام نكنند، 
نام آنها افش�ا و اق�دام قضايي انجام مي ش�ود. 
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي با انتشار توييتي با 
اعلام مطلب فوق در صفحه شخصي خود از پيگيري 
و اق��دام قضايي جه��ت دريافت بي��ش از 13 هزار 
ميليارد تومان مطالبات وصول نشده  به دعوا رسيده 
شس��تا خبر داد.   متن پيام محمد شريعتمداري به 

شرح ذيل است: 
»ليس��ت بيش از 13 هزار ميليارد تومان مطالبات 
وصول نش��ده دعوا رس��يده ايجاد ش��ده در دوران 
پيشين شس��تا! با مش��خصات كامل و به تفكيك 
همه هلدينگ ها مش��خص ش��د و تا ريال آخر اين 
مطالبات وصول مي ش��ود. بده��كاران اقدام نكنند 
آنها را با نام افشا و اقدامات قضايي شديد عليه آنها 

انجام خواهد شد. 
گفتني اس��ت كه ش��ركت س��رمايه گذاري تأمين 
اجتماعي با نماد مخفف شس��تا معرفي مي ش��ود 
كه اين مجموعه صاح��ب هلدينگ هاي تخصصي 
مختلف تخصصي مي باش��د و از حوزه نفت و گاز و 
پتروشيمي گرفته تا دارو و ساختمان صاحب شركت 
و سرمايه گذاري است اين در حالي است كه هميشه 
بر س��ر مديريت اين دارايي بين سياس��يون رقابت 
بوده اس��ت، زيرا گردش مالي اين مجموعه بس��يار 

قابل ملاحظه است. 
جم��ع دارايي ه��اي ش��ركت اصل��ي در آخري��ن 
گزارش هاي اين مجموعه بيش از 20 هزار ميليارد 
تومان معرفي شده است و جمع كل بدهي ها بيش از 
9 هزار ميليارد تومان و سرمايه نيز در حدود 3هزار و 
900 ميليارد تومان و افزايش سرمايه در جريان در 
حدود 4هزار و 100ميليارد تومان و اندوخته قانوني 

در حدود 456ميليارد تومان و سود انباشته نيز بيش 
از 2هزار و 600 ميليارد تومان عنوان شده است كه 
جمع حقوق صاحبان سهام بيش از 11هزار ميليارد 

تومان انعكاس يافته است.
  صالحي: چرا عده اي به يكباره نگران اموال 

بازنشستگان شده اند؟
از س��وی ديگ��ر مديرعامل صندوق بازنشس��تگي 
كش��وري در اينستاگرام خود نوش��ت: پس از آنكه 
اعلام كرديم قصد خروج از بنگاهداري زيان ده و ورود 
به سرمايه گذاري در حوزه هاي با ارزش افزوده بالا 
و پر سود را داريم، عده اي اينطور وانمود كردند كه 
انگار ما خداي ناكرده قصد چوب حراج زدن به اموال 

و سرمايه هاي بازنشستگان را داريم. 
س��يد ميعاد صالحي همچنين يادآور شده است: 
اين افراد، زماني كه با س��وء مديريت ها و فسادها، 
صدها ميليارد زيان به اموال بازنشستگان وارد شد، 
كجا بودند؟ آيا احتمالاً بين قطع دس��ت مديران 
فاسد از صندوق بازنشستگي كه چند صدميليارد 
تومان فساد آنها را تاكنون شناس��ايي كرده ايم و 
فعاليت هاي اخي��ر برخي كه خ��ود را بدون هيچ 
استنادي، نماينده بازنشستگان مي دانند ارتباطي 

وجود ندارد؟
گفتني اس��ت اخيراً يكي از مديران هلدينگ تابعه 
صندوق بازنشستگي به دليل آنچه دريافت حقوق 
نامتعارف معرفي شد، بركنار شد و گويا يكي ديگر 
از مديران هلدينگ هاي تابعه اين صندوق در صف 
بركناري قرار دارد، در اين ميان هر چند بركناري هاي 
فوق در گام اول رضايت جمعيت قابل ملاحظه حامي 
مبارزه با مفاسد اقتصادي در صندوق بازنشستگي 
كش��وري را جلب كرده اس��ت، اما نمي توان كتمان 
كرد ك��ه در برخي از ش��ركت هاي تابع��ه صندوق 
بازنشستگي مفاس��دي انجام گرفته است، برگزاري 

دادگاه علني اين مفس��دان جزو درخواس��ت هاي 
عمومي مي باشد، زيرا همين مفاسد باعث شده است 
تا امروز صندوق بازنشستگي كشوري بدون كمك 
دولت حتي نتواند دو ماه از هزينه هاي يك ميليون 
و 400 ه��زار مس��تمري بگير و بازنشس��ته خود را 

تأمين كند. 

از اين رو افكار عمومي در انتظار اس��ت تا ببيند دو 
مدير جوان يعني مدير صندوق بازنشستگي كشوري 
و مديرعامل شس��تا در حوزه ش��فافيت و مبارزه با 
مفاس��د اقتصادي و به وي��ژه بازپس گيري منابعي 
كه از اين مجموعه هاي به يغما رفته اس��ت، چگونه 

عملكردي از خود به نمايش خواهد گذاشت.

۱۳ هزار ميليارد تومان مطالبات وصول نشده شستا

8/3 ميليارد دلار در ۷۰ روز اول سال 
براي واردات تأمين شد  

ط�ي ۷۰روز اول س�ال ج�اري 8/۳ ميلي�ارد دلار در ب�راي واردات 
تأمين ش�د ك�ه بي�ش از ۳ميلي�ارد دلار آن توس�ط صادركنندگان 
و 8۰۰ميلي�ون دلار آن واردات در مقاب�ل ص�ادرات بوده اس�ت.

به گزارش روابط عمومي بانك مركزي، عبدالناصر همتي ضمن اعلام اين 
خبر تأكيد كرد: از 8/3  ميليارد دلار ارز تأمين ش��ده در حدود دو ماه اول 
سال، بيش از 3ميليارد دلار آن توسط صادركنندگان تأمين شده است و از 
اين مبلغ 800ميليون دلار آن واردات در مقابل صادرات بوده است كه در 
سياست ارزي جديد بانك مركزي مورد توجه قرارگرفته است.  رئيس كل 
بانك مركزي با اشاره به اينكه اين مبلغ تأمين ارز در اوج فشارهاي تحريمي 
امريكا و تعطيلي عمده روزهاي فروردين ماه، بس��يار معنادار است، تأكيد 
كرد: ارزهاي تخصيصي براي واردات كالاهاي اساس��ي، دارو و تجهيزات 
پزشكي، مواد اوليه كارخانجات و كالاهاي ضروري ديگر بوده است.  همتي 
رشد ارز برگشتي صادركنندگان را نتيجه سياست هاي ارزي جديد بانك 
مركزي و منطقي قلمداد شدن نرخ ارز سامانه نيما از نظر صادركنندگان 
دانس��ت.  بر اس��اس اين گزارش، اگر چه ب��ازار ارز ثبات نس��بي دارد، اما 
بسياري از دنبال كنندگان تحولات اقتصاد ايران منتظرند تا ببينند نتيجه 
اصلاح بودجه سال 98 و همچنين اصلاح بخش بانكي كشور به چه شكل 
خواهد بود، زيرا بودجه و بانك از عوامل مؤثر اثر گذار بر بهاي ارز مي باشند. 
گفتني است در گذش��ته تجربه شد كه واس��طه افزايش حجم بدهي هاي 
دولت به بخش هايي چون بانك مركزي، بانك ها، سازمان تأمين اجتماعي، 
صندوق هاي بازنشستگي، پيمانكاران، بازار سرمايه )انتشار اوراق بدهي ( 
و. . . تورم عمومي و ارزي تا مدتي كنترل شد، اما بعد از مدتي اين فنر جهش 
كرد و بهاي ارز از محدوده 4200تومان به محدوده 19 هزار تومان افزايش  
و سپس به 14هزار تومان نزول كرد.  در نهايت به نظر مي رسد اصلاحات 
بودجه و بخش بانك و همچنين بهاي نفت در سال جاري و حجم صادرات 

نفت و رفتار صادركنندگان غير نفتي در آينده بهاي ارز مؤثر خواهد بود.
..............................................................................................................................

كاهش فرار مالياتي وكلا با الزامي شدن 
استفاده از كارتخوان

كارگران در ايران پيش از دريافت حقوق ماليات خود را كس�ر ش�ده 
مي بينند، اما با اين حال بس�ياري از صنوفي ك�ه دارايي و درآمدهاي 
كاني به دس�ت مي آورن�د از زير ب�ار پرداخ�ت ماليات ش�انه خالي 
مي كنند كه برخي از پزش�كان و وكا در اين دايره قرار دارند و نشانه 
ف�رار مالياتي آنها فاصل�ه گرفتن از دس�تگاه هاي كارتخوان اس�ت. 
به گزارش »فارس«، مدتي اس��ت موضوع حق الوكاله هاي نجومي وكلا و 
فرار مالياتي آنها به يكي از موضوعات جنجالي جامعه تبديل شده اس��ت. 
اين در حالي است كه ماليات يكي از منابع بسيار مهم درآمد دولت است 
و در كنار صادرات نفت، چشم اميد بودجه به سازمان امور مالياتي و اخذ 
ماليات از مؤديان مالياتي است. با اين وجود، برخي اصناف مانند وكلا با فرار 
مالياتي در حصول اين منابع درآمدي خلل ايجاد مي كنند. در اين راستا، 
اخيراً غلامحسين اسماعيلي سخنگوي قوه قضائيه نسبت به اين موضوع 
واكنش نشان داد و اظهار داشت: »شنيده مي شود كه گاهي قراردادهايي 
در كنار فرم وكالت تنظيم مي شود كه ارقام درشتي را به خودش اختصاص 
مي دهد و اين قراردادها هم پيوس��ت وكالت نامه نمي شود«.  وي با بيان 
اينكه برخي قراردادهاي وكالت خارج از تعرفه هاي قانوني اس��ت و حتي 
حقوق و ماليات دولتي نيز از ناحيه برخي وكلا پرداخت نمي ش��ود، گفت: 
»ما از وكلاي دادگستري به عنوان حقوقدانان جامعه كه به اجراي عدالت 
كمك مي كنند انتظار داريم شفاف، قانونمند و برابر تعرفه قرارداد ببندند«.  
حسن نوروزي، سخنگوي كميسيون حقوقي و قضايي مجلس در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصادي باشگاه خبري توانا خبرگزاري فارس درباره اين موضوع، 
ضمن تأكيد بر بالا بودن درآمد وكلاي دادگستري گفت: وكلا درآمد بسيار 
بالا و مخفي اي دارند؛ يعني آنچه را كه در قرارداد وكالت مي نويسند نسبت 

به آنچه در پشت صحنۀ قرارداد از موكل دريافت مي كنند، كمتر است. 
نوروزي در خص��وص راه مقابله با فرار ماليات��ي وكلا تصريح كرد: در اين 
خصوص بايد قوه قضائيه، وكلاي دادگس��تري را مكل��ف كنند كه براي 
دريافت حق الوكاله از موكلين خود از كارتخوان اس��تفاده كنند تا بتوان 
كمي جلوي فرار مالياتي آنها را گرفت. س��خنگوي كميسيون حقوقي و 
قضايي مجلس در پايان تأكيد كرد: در خصوص مقابله با فرار مالياتي وكلا 

راهي غير از كارتخوان وجود ندارد.

برنامه اي براي توزيع كوپني كالاهاي اساسي نداريم

 ايزوگام انبار كارخانه هاي شكر عامل گراني بود! 

عباس قبادي، رئيس س�تاد تنظيم ب�ازار از يك 
س�و مدعي شده اس�ت كه هش�دارهاي لازم را 
ب�راي گراني هاي م�اه رمضان به خص�وص براي 
ش�كر داده و از س�وي ديگ�ر اي�زوگام انب�ار و 
كارخانج�ات ش�كر در هن�گام وقوع س�يل را 
عامل بر هم خوردن قيمت ش�كر دانسته  است !
اما كدام عقل سليمي اين استدلال ها را از يك مقام 
مس��ئول می پذيرد، در حالي ك��ه در فضاي مجازي 
از چند هفته پي��ش از ماه رمضان درب��اره احتمال 
گراني شكر و در كشورهاي منطقه خبر مي دادند و 
مي گفتند كه تبديل شكر به نبات با ماندگاري بالاتر 

سود بالايي دارد! 
رئيس ستاد تنظيم بازار با اشاره به موجودي انبارهاي 
شكر و واردات ش��كر خام گفت: با توجه به برداشت 
محصولات بهاره وضعيت بازار ش��كر در حال عادي 
شدن است. وي در نشستي خبري در مورد تنظيم 
بازار گفت: در مورد وضعيت تنظيم بازار ش��كر قبل 
از اتفاقاتي كه در بازار رخ داد هشدار داده بوديم كه با 
توجه به نزديك شدن به شب عيد و ماه رمضان بايد در 
مورد منابع شكر اطمينان خاطر وجود داشته باشد. 

وي افزود: با توج��ه به وقوع س��يل در فروردين ماه 
كارخانجات شكر مجبور ش��دند، درهاي انبارهاي 
خود را براي جلوگيري از نفوذ آب به انبارها ايزوگام 
كنند و به همين دليل تس��ويه شكر در كارخانجات 
به تأخير افتاد. قبادي با بيان اينكه اكنون مشكلات 

مربوط به شكر در بازار رفع شده و سوپرها شكر را با 
نرخ مصوب عرضه مي كنند، گفت: شرايط بازار شكر 
در حال عادي شدن اس��ت و حدود يك ميليون تن 
شكر در انبارها و در حال واردات و همچنين در حال 
ترخيص از گمركات كشور است. رئيس ستاد تنظيم 
بازار وزارت صنعت،  معدن و تجارت، اظهار داش��ت: 
همچنين با برداشت محصولات بهاري نيشكر قطعاً 

وضعيت بازار شكر بهتر خواهد شد. 
    تنظيم قيمت خرما 
با درآمد بيشتر دولت! 

قبادي همچنين در اين نشس��ت درباره بازار به هم 
ريخته خرما توضيح داد و گفت : قيمت خرما حدود 15 
تا 35 هزار تومان در بازار است البته با توجه به اينكه ما 
دومين توليدكننده خرما در دنيا هستيم نبايد بدين 

ترتيب قيمت براي مصارف داخلي رقم بخورد. 
قبادي با اشاره به صادرات 300 هزار تني خرما بيان 
داشت: براي تنظيم بازار خرما و جلوگيري از افزايش 
خرما پيشنهاد ممنوعيت صادرات خرما را داديم، اما 
مورد تصويب واقع نشد و قرار شد كه براي تنظيم بازار 
براي صادرات آن تعرفه قرار دهند كه اخذ تصميم در 

اين مورد هم دير اتفاق افتاد. 
وي با اش��اره به قيمت هاي بالاي صادرات خرما كه 
حدود 50 هزار تومان اس��ت، گف��ت: وقتي قيمت 
صادرات خرما بالا باشد قطعاً در داخل هم قيمتي كه 
براي عرضه تعيين مي شود، حدود قيمت صادراتي 

خواهد بود و به همين دليل ش��اهد افزايش قيمت 
خرما تا 35 هزار تومان بوديم. 

اما وي در م��ورد راهكار دولت ب��راي كنترل قيمت 
در داخ��ل توضيح ن��داد و نگفت كه ب��راي اين كار 
تعرفه صادراتي ايجاد كرده و احتمالاً دولت بيش از 
توليد كنندگان خرد از فروش خرما سود خواهند برد. 
به عبارت بهتر دولت بر اساس مصوبه اي براي هر كيلو 
خرما مضافتي 8 هزار تومان عوارض صادر كرد ه است 
كه به گفت��ه محمد حس��ين اكبري عض��و هيئت 
رئيس��ه انجمن ملي خرما اعمال عوارض بر خرماي 
صادراتي نه تنها باعث كاهش صادرات اين محصول 
مي شود، بلكه در نهايت به ضرر توليدكنندگان داخلي 

تمام مي شود. 
   برنامه اي براي توزيع كوپني

 كالاهاي اساسي نداريم 
معاون وزير صنعت ام��ا در ادامه درباره برنامه دولت 
براي توزيع كالاهاي اساسي گفت: با توجه به اينكه به 
اندازه كافي كالاي اساسي در كشور موجود است، فعلًا 
برنامه اي براي توزيع كوپني يا الكترونيكي كالاهاي 
اساسي وجود ندارد، اما هر گاه دولت و مجلس از ما 
بخواهد كه توزيع كالاهاي اساسي به شيوه كوپني 
انجام شود، كمتر از يك ماه مي توانيم مقدمات اين 

كار را فراهم كنيم. 
معاون بازرگاني داخلي وزارت صنعت بيان داش��ت: 
شرايط توليد كش��ور با توجه به بارندگي هاي اخير 

بسيار خوب است و از جهت اقلام مصرفي مردم اين 
اطمينان را مي دهيم كه كالا به اندازه كافي وجود دارد 
و در اين زمينه تأمين كالاهاي اساسي مورد نياز مردم 

هيچ گونه مشكلي وجود ندارد. 
   ۱۰۰ ميليارد دلار گردش مالي 

مواد غذايي كشور
قبادي اظهار داشت: حدود 100 ميليارد دلار گردش 
مالي مواد غذايي كشور است كه حدود10 ميليارد 
دلار آن از طريق واردات انجام مي شود و 90 ميليارد 

آن از محل توليدات داخل است. 
دبير س��تاد تنظيم بازار وزارت صنعت كشور گفت: 
اقتصاد ما ت��وان و تاب آوري فراواني دارد و ش��رايط 
س��خت تر از الان را هم مي تواند تحمل كند و شايد 
در شرايطي كه توليد ناخالص ما بالغ بر 420 ميليارد 
دلار است و به  رغم فش��ارها ما ش��رايط مطلوبي را 
در بازار داريم و اگر هم گرايي س��ران قوا را داش��ته 
باشيم، مطمئن از اين شرايط به خوبي عبور خواهيم 
كرد و از تحريم ه��ا به عنوان يك فرصت اس��تفاده 

خواهيم كرد. 
   بررسي قيمت مرغ 

در ستاد تنظيم بازار تا 2 هفته آينده 
معاون وزير صنعت در ادامه اظهار داشت: توليد مرغ 
از مرحله جوجه ريزي تا توليد رصد مي شود و در حال 
حاضر در توليد مرغ شرايط خوبي داريم و قيمت هر 
كيلوگرم از اين محصول هم به كمتر از 11 هزار و 500 

تومان رسيده است. 
دبير ستاد تنظيم بازار با بيان اينكه قرار نيست، قيمت 
مرغ به گونه اي باشد كه توليد كننده متحمل زيان 
شود، گفت: براين اساس وقتي كه نرخ مرغ به كمتر 
از قيمت مصوب مي رسد، شركت پشتيباني امور دام 
موظف كه مازاد عرضه مرغ را ب��ه قيمت 11 هزار و 
500 تومان خريداري كند و در مواقع لزوم توزيع كند. 
وي بيان داشت: تاكنون بالغ بر 8 هزار تن مرغ با اين 
شيوه خريداري و در سردخانه هاي شركت پشتيباني 

امور دام نگهدراي مي شود. 
قبادي با تأكيد بر اينكه وزارت جهاد كشاوري متولي 
توليد دام و طيور در كشور است، بيان داشت: ستاد 
تنظيم بازار هر تصميمي كه در اي��ن رابطه بگيرد، 
مس��ئولان وزارت جهاد در آن جلسه تصميم گيري 
حضور دارند و سنديكاي بخش خصوصي هم حضور 
دارد و اخيراً معاون وزير جهاد نامه اي به من نوشته و 
به دليل افزايش هزينه نهاده ها خواسته اند و براساس 
گزارش اع��لام كرده اند كه قيمت 11 ه��زار و 500 
تومان به توليد كننده زيان مي رساند و من هم نامه را 
به سازمان حمايت براي بررسي ارسال كرده ام و قرار 
است در مورد قيمت مرغ در دو هفته ديگر در ستاد 
تنظيم بازار بحث و بررسي انجام شود. وي بيان داشت: 
هدف اصلي ما اين است كه قيمت به گونه اي باشد كه 
مصرف كننده و توليد كننده زيان نبينند، البته تا پايان 
ماه رمضان قطعاً در زمينه گوشت مرغ افزايش قيمت 

نخواهيم داشت.
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